
Az új debreceni Bemutató Csillagvizsgálóért
1984-ben dr. Kulin György nyitotta meg a Magnitúdó Csillagász Kör tagjainak lelkes 
munkájával létrehozott Bemutató Csillagvizsgálót egy Borbíró téri toronyház tetején. 
Sajnos az egyébként igen népszerű csillagdát (esténként akár több száz ember is meg
fordult itt) 1991-ben a fenntartó Kölcsey Művelődési Központ pénzhiány miatt be
zárta.

A bezárás óta eltelt 12 év bebizonyította, hogy egyesületünk számos komplex be
mutatója, az iskolai, közösségi távcsöves bemutatások mellett Debrecen lakossága 
nagyon hiányolja egy mindenki számára látogatható, állandó csillagászati ismeret- 
terjesztő, bemutató intézmény létét.

Az új csillagda helyszínéül a debreceni Erdős-Pusztán, (a várostól mintegy 15 km- 
re, fényszennyezés-mentes környezetben) nemrég megnyílt hármashegyi Erdei Isko
lát szemeltük ki. így a csillagda szolgálhatná az Erdei Iskolába látogató tanulókat és a 
nagyközönséget is, hiszen a Zsuzsi Erdei Kisvasút Kht. szándéknyilatkozata szerint 
rendszeres esti irányvonat indulna ide. Emellett az egyesület megfigyelési munkájá
ban is jelentős szerepet tölthetne be.

Miért lenne fontos ez az intézmény? Talán felesleges külön magyarázni, mégis ki
emelnénk: a csillagászat számunkra nemcsak egyszerűen szép és hasznos időtöltés, 
hanem kitűnő eszköz ahhoz, hogy visszaállítsuk kapcsolatunkat -  melyet oly fájó 
módon elveszítettünk -  a természettel, melynek integráns és csodálatos része az éj
szakai égbolt, az az égbolt mely sok szempontból meghatározta az előző korok embe
reinek életét.

A mindenség sok szépségének esztétikai élvezete mellett nagyon fontos, hogy tud
juk helyünket a Világegyetemben, ismerjük meg a csillagászat, ezen legősibb, mégis 
ma a legtöbb új kihívást hordozó tudomány régi és legújabb eredményeit. Különösen 
fontos a városi fényszennyezett ég alatt élő, mindezen szépségeket már alig ismerő 
felnövekvő ifjú nemzedék szemléletformálása, s ebben felbecsülhetetlen segítséget 
nyújthatna a csillagdái programmal gazdagított Erdei Iskola!

S hogy mi történt az ügy érdekében ez idáig?
-  A város és az Erdei Iskola vezetőit megnyertük az ügynek.
-  Elkészült a Csillagda tanulmányterve.
-  Kész az építés hivatalos a költségbecslése.
-  Beszereztük a különféle berendezések árajánlatait.
-  Széles körű propagandakampányt indítottunk a csillagda érdekében (tv, rádió, 

sajtó, kártyanaptár, stb.)
-  Elindítottuk a gyűjtést a Csillagda megvalósításához.
Máris számos támogató jelentkezett, és a teljes beruházás (mely mintegy 8 millió Ft- 

ba kerül) közel fele összegyűlt. A fennmaradó részhez keressük a további szponzoro
kat, akik akár pénzzel (amit, mivel egyesületünk közhasznú, a támogató adójából le
írhat), vagy más formában tudnák segíteni vagy a csillagda építését, vagy a műszer- 
beszerzést.

Reméljük, hogy ez évben, 20 évvel a régi csillagda átadása után, elindíthatjuk az 
építkezést, s így végre új ablak nyílhat az égre itt Debrecenben is!
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